

## QUESTION TAKEN ON NOTICE

<b>COMMITTEE</b> Standing Senate Committee on National Finance (NFFN)	<b>BY</b> Senator Gignac	<b>DATE</b> Apr 10, 2024	<b>QTON #</b> 44.1.94
---	-----------------------------	-----------------------------	--------------------------

### QUESTION:

[*Translation*]

**Senator Gignac:** My question is for Ms. Crosby. I'm going to take advantage of your presence here tonight, because the Minister of National Defence unveiled a highly anticipated new strategy on Monday, and it's a step in the right direction. I think that's what the American ambassador and the Secretary General of NATO have said.

You can answer my next question in writing. I tried to get an explanation from the minister's office about how he arrived at those figures. He says that military spending will rise from 1.3% to 1.76% of GDP in 2029-30.

Now, according to my calculations as an economist, Canada's GDP is \$2.9 trillion; by 2030, according to the Department of Finance's projections, it will be \$3.5 trillion. Applying a ration of 1.76%, this would mean a budget of \$61 billion in 2030 for national defence. The current figure is around \$39 billion. In short, \$20 billion should have been announced, not \$8 billion.

I don't need an answer tonight, but I would appreciate it if you could send a written answer to clarify that. Unless you have figures, there's something I'm missing, because it's not working.

**Senator Carignan:** Could we all have the answer? I asked the Minister of National Defence the same question.

**Senator Gignac:** Senator Carignan, I was inspired by your question, and the committee will have the answer.

**The Chair:** Thank you for your clarification. The committee will receive the answer through the clerk, and it will be distributed to all senators. Ms. Crosby?

[*English*]

**Ms. Crosby:** I do have the answer, but I am also happy — and we actually are working on providing it. We've had numerous inquiries from committees and so on for a written response, so I'm happy to provide it. But I can tell you that calculating what Canada spends is not just a matter of focusing on National Defence, so you're absolutely right.

The National Defence budget right now is \$31 billion. It is growing. By 2029, we will actually be at \$49 billion, almost \$50 billion, in National Defence.

That number is a combination of Canada's defence policy — Strong, Secure, Engaged, or SSE — that was announced in 2017; NORAD modernization that was announced two years ago, \$38 billion; and then this new \$73 billion that was announced. The combination of that does take the National Defence budget from \$30 billion to \$49.5 billion.

On top of that, we have spending that's related to defence from other government departments. That's what confuses people sometimes, but there are an additional \$8 billion to \$9 billion-ish on top of that. We are not far from where we would be. Our forecasted projection — and these are projected budgets based on the information that we have right now — is for total expenses to Canada in 2029-30 of \$57.8 billion. That is very close to your \$61 billion number.

**Senator Gignac:** Thank you for your complete answer. Please provide as well — because they have an auditor at NATO for audits calculated — some additional information, but I appreciate very much the details you provided this evening. *Merci.*

**Ms. Crosby:** I would add that these numbers will change. We still have Budget 2024 to happen on April 16, so the numbers will change.

**The Chair:** Thank you, Ms. Crosby.

---

**REPLY:**

National Defence recently published on its website an addendum to *Our North, Strong and Free*, providing an overview of funding over the next six fiscal years and projected Canadian defence spending to GDP. The material can be found at the following address: <https://www.canada.ca/en/department-national-defence/corporate/reports-publications/north-strong-free-2024/addendum-national-defence-funding-and-projected-canadian-defence-spending-to-gdp.html>

## QUESTION PRISE EN NOTE

COMITÉ	PAR	DATE	QPEN #
Comité sénatorial permanent des finances nationales (NFFN)	Le sénateur Gignac	Apr 10, 2024	44.1.94

### QUESTION:

**Le sénateur Gignac** : Ma question s'adresse à Mme Crosby. Je vais profiter de votre présence ici ce soir, car le ministre de la Défense nationale a dévoilé lundi une nouvelle stratégie très attendue, et c'est un pas dans la bonne direction. Je crois que c'est ce qui s'est dit du côté de l'ambassadeur américain et du côté du secrétaire général de l'OTAN.

Vous pourrez répondre par écrit à ma prochaine question. J'ai essayé d'avoir des explications auprès du cabinet du ministre pour savoir comment il arrivait à ces chiffres. Il dit que pour ce qui est des dépenses militaires, on va passer de 1,3 % à 1,76 % du PIB en 2029-2030.

Or, actuellement, selon mes calculs d'économiste, le PIB au Canada est de 2 900 milliards de dollars; en 2030, selon les prévisions du ministère des Finances, il sera de 3 500 milliards de dollars. Lorsqu'on applique le ratio de 1,76 %, cela voudrait dire un budget de 61 milliards de dollars en 2030 pour la défense nationale. Or, actuellement, il est d'environ 39 milliards de dollars. Bref, il aurait fallu faire une annonce de 20 milliards, et non de 8 milliards.

Ce n'est pas nécessaire de me répondre ce soir, mais je vous serais reconnaissant d'envoyer une réponse par écrit pour éclaircir tout cela. À moins que vous ayez des chiffres, il y a quelque chose qui m'échappe, parce que cela ne fonctionne pas.

**Le sénateur Carignan** : Est-ce qu'on pourra tous avoir la réponse? J'ai posé la même question au ministre de la Défense nationale.

**Le sénateur Gignac** : Sénateur Carignan, je m'étais inspiré de votre question et le comité aura la réponse.

**Le président** : Merci pour votre précision. Le comité, par l'intermédiaire de la greffière, va recevoir la réponse, qui sera distribuée à tous les sénateurs. Madame Crosby?

[Traduction]

**Mme Crosby** : J'ai la réponse, mais je serais heureuse de... En fait, nous sommes en train de préparer une réponse. Un certain nombre de comités nous ont déjà demandé de fournir ces informations par écrit. Je serais heureuse de vous les transmettre. Je peux vous dire par contre que le calcul des dépenses du Canada ne doit pas seulement tenir compte des dépenses de la Défense nationale. Vous avez tout à fait raison.

Le budget de la Défense nationale se chiffre actuellement à 31 milliards de dollars. Il est en croissance. En 2029, à la Défense nationale seulement, il s'élèvera à 49 milliards de dollars. Il frôlera donc les 50 milliards. Ce chiffre est une combinaison des fonds destinés à la politique de défense du Canada — Protection, Sécurité, Engagement — annoncés en 2017, des fonds alloués à la modernisation du NORAD annoncés il y a 2 ans, qui s'élèvent à 38 milliards de dollars, et des fonds de 73 milliards de dollars qui viennent d'être annoncés. Le budget de la Défense nationale passera donc de 30 milliards de dollars à 49,5 milliards de dollars.

Il faut ajouter à ce total les dépenses liées à la défense engagées par d'autres ministères. J'admets que cela peut provoquer de la confusion, mais il faut ajouter environ 8 ou 9 milliards de dollars à cette somme, ce qui nous rapproche beaucoup de la cible. Nos projections — autrement dit les budgets prévus fondés sur les informations que nous avons — indiquent des dépenses totales de 57,8 milliards de dollars en 2029-2030. C'est très près de la cible de 61 milliards.

**Le sénateur Gignac** : Merci de votre réponse exhaustive. Si vous pouviez fournir des informations supplémentaires, ce serait idéal — parce qu'il y a un vérificateur à l'OTAN qui effectue tous ces calculs —, mais je vous remercie des détails que vous avez fournis ce soir. Merci.

**Mme Crosby** : J'ajouterais que ces chiffres vont changer à la suite du dépôt du budget de 2024, le 16 avril.

---

## **RÉPONSE :**

La Défense nationale a récemment publié sur son site Web un addenda à Notre Nord, fort et libre, qui donne un aperçu du financement au cours des six prochains exercices et des prévisions des dépenses de défense du Canada par rapport au PIB. Le matériel se trouve à l'adresse suivante : <https://www.canada.ca/fr/ministere-defense-nationale/organisation/rapports-publications/nord-fort-libre-2024/addenda-financement-de-la-defense-nationale-et-previsions-des-depenses-de-defense-canadiennes-par-rapport-au-pib.html>